
HVAD med os? 

I dag taler vi meget om forebyggelse. Om at hjælpe udsatte, unge på vej ud i kriminalitet, 
misbrug, hjemløshed. Men alt for lidt om dem, der allerede har kæmpet sig op – og 
stadig står i kamp hver eneste dag. 

"HVAD med os?" 

Vi er dem, der blev clean. Dem, der stoppede kriminaliteten. Der lagde flasken, nålene, 
volden, fængslerne bag os. Men tro mig – selv om vi står her rene, så er vi ikke fri. 

Jeg har været clean i over 30 år. Men jeg bærer stadig rundt på gæld fra dengang – fra 36 
gange på Vestre Fængsel. Kan jeg også få gældssanering. Jeg mistede min datter for 
10 år siden. Og det er dér, det bliver svært: sorgen, smerten – alt det, som andre måske 
kan dulme med et glas vin, en cigaret, en tur i byen – vi har ikke den luksus.Fik Taget 
men Førtidspension for i 2006 fordi jeg arbejde i et projekt. 

For os handler det om overlevelse. Om hver dag at sige nej til det første fix, den første 
pille. For tager vi bare ét sug, så er vi tilbage i vanvidet. Præcis som mange kender det fra 
at stoppe med at ryge: du er til en fest, får lidt at drikke – og pludselig ryger du igen. 
Forestil dig så, at det, du falder tilbage i, ikke er tobak – men et liv i mørke, ensomhed 
og ødelæggelse. 

Så HVAD med os? 

Vi har gjort det, systemet beder os om: Vi har rejst os. Vi hjælper andre. Vi skaber håb og 
handling gennem projekter som Back2Life og Nye Veje. Vi er ikke bare brugere, vi er 
brugbare. Vi er ressourcer. Vi er levende beviser på, at mennesker kan ændre sig – men 
vi kan ikke gøre det alene. 

Vi har brug for samfundet. For politisk mod, for støtte og for at nogen siger: Vi ser jer. Vi 
forstår, at kampen ikke slutter, bare fordi stoffet gør. 

Så vi spørger igen – HVAD med os? 

Med venlig hilsen 

Jan Tonny Hansen 
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